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توصیه آیت الله جوادی آملی به طلاب:
حوزوی زندگی کنید ولی دانشگاهی فکر کنید

آیــت الله جوادی آملی در درس خارج فقه خــود، به نکاتی درخصوص وحدت 
حوزه و دانشگاه اشاره کرد.

آیت الله جوادی آملی در درس خارج فقه خود درباره وحدت حوزه و دانشــگاه 
تصریح کرد: عمده به روز بودن اســت؛ یعنی کســی که در حوزه فکر می کند، 
حوزوی باید زندگی کند ولی دانشــگاهی فکر کند. آن عزیزانی که در دانشگاه 
زندگی می کنند گرچه دانشــگاهی فکر می کننــد و زندگی می کنند ولی باید 

حوزوی فکر بکنند.
بنابر روایت حوزه، وی در ادامه افزود: قبلًا حوزه و دانشگاه از هم جدا نبود؛ در 
عصر مرحوم بوعلی و سایر معاصرانشان در یک جا بود که اینها هم ادبیات و فقه 
و اصول می خواندند، هم ریاضیات می خواندند، هم طب را می خواندند. طب در 
آن بود ریاضیات بود، هندسه بود، حساب بود، فقه و اصول بود، ادبیات هم بود. 
حالا وقتی علوم توسعه پیدا کرده است دانشگاه از حوزه، حوزه از دانشگاه جدا 
شدند ولی در دین واحد هستند، در فکر واحد هستند، در عقیده واحد هستند، 

در کشورداری واحد هستند.

آیت الله سید علی محقق داماد:
نمی توان حجاب را با چکش درست کرد

یک مدرس برجســته خــارج فقه و اصول حوزه علمیه قــم گفت: با قوانین و 
برخوردهای چکشــی نمی توان حجاب را درســت کرد، بلکه باید دین مردم را 
درســت کرد. عمده اعتقادات مردم است. باید دین و اعتقادات مردم را درست 

کرد و با بیان اصول عقاید مردم را به خدا معتقد کرد.
مشــروح گفت و گوی کوتاه خبرنگار جماران با آیت الله سید علی محقق داماد 

در پی می آید:
نظر حضرتعالی درباره قانون حجاب و عفاف چیست؟

چنیــن قوانین و چنیــن برخورد هایی نتیجه معکــوس می دهد. حجاب جزء 
واجبات اســت و شکی در آن نیست، اما در عین حال برخوردهای این چنینی 
نتیجه معکوس خواهد داد. اقدام بعضی از کسانی  که سردمدار چنین قضایایی 
شــده اند، برای این اســت که حجاب را چهره خودشــان کنند و خرابی های 

خودشان را بپوشانند.
عده ای می خواهند خرابی های خودشــان را به این شکل، یعنی با طرح موضوع 

حجاب و عفاف در شرایط فعلی، بپوشانند.
مهم ترین ویژگی یک قانون چیست؟

قانون باید قابلیت اجرا داشته باشد و قابل پذیرش در بین مردم باشد.
با قوانین و برخوردهای چکشی نمی توان حجاب را درست کرد، بلکه باید دین 
مردم را درســت کرد. عمده اعتقادات مردم است. باید دین و اعتقادات مردم را 
درســت کرد و با بیان اصول عقاید مردم را به خدا معتقد کرد. عملکرد و رفتار 
مسؤلان و تصمیم گیران چقدر در ساختن یا از بین بردن اعتقادات مردم موثر 
اســت؟ من معتقدم در هر دو طرف آن خیلی خیلی موثر اســت؛ هم عملکرد 

درست و هم نادرست.
درباره نامه برادرتان آیت الله سید مصطفی محقق داماد به مراجع عظام 

تقلید چه نظری دارید.
نامه ایشان حرف بسیار درست و حاوی نکات درستی بود. برای این که نمی توان 

حجاب را با چکش درست کرد.

مراجع

محسنی اژه ای:
نسبت به تجدید وقت دادرسی پرونده ها 

در اولین فرصت اقدام شود
رئیس قوه قضائیه با صدور بخشــنامه ای خطاب به رؤســای کل دادگستری 
استان ها و رؤسای سازمان قضایی نیرو های مسلح سراسر کشور اعلام کرد که با 
توجه به تعطیلی های اخیر ادارات، به دلیل برودت یا آلودگی هوا، ترتیبی اتخاذ 
کنند تا نسبت به تجدید وقت دادرسی، بویژه در پرونده های زندانی دار، در اولین 
فرصت اقدام گردد، به نحوی که موجب اطاله دادرسی و تضییع حقوق اصحاب 

دعوی فراهم نشود.
به گزارش ایلنا به نقل از مرکز رســانه قوه قضائیه، حجت الاسلام والمسلمین 
محسنی اژه ای، طی بخشنامه ای خطاب به رؤسای کل دادگستری استان های 
سراسر کشور و رؤسای سازمان قضایی نیرو های مسلح سراسر کشور دستور داد 
بــا توجه به تعطیلی های اخیر ادارات، بــه دلیل برودت یا آلودگی هوا، ترتیبی 
اتخاذ نمایند تا نسبت به تجدید وقت دادرسی، بویژه در پرونده های زندانی دار، 
در اولین فرصت اقدام گردد، به نحوی که موجب اطاله دادرسی و تضییع حقوق 

اصحاب دعوی فراهم نگردد.
وفق بخشنامه مزبور، رؤسای دادگستری کل استان ها و سازمان قضایی نیرو های 

مسلح، مسئول حسن اجرای این دستور می باشند.

عدلیه

انتقاد جواد امام از وزیر کشور

یک فعال سیاســی اصلاح طلــب به تجمعات غیرقانونی گروه های خودســر و 
مخالفــان رفع فیلترینگ، مدافعان اجرای قانون حجــاب و عفاف و ... واکنش 

نشان داد.
جواد امام در حســاب شخصی خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »جناب 

آقای مؤمنی
 وزیر محترم کشور

چطور می شود تجمعات غیرقانونی گروه های خودسر و مخالفان رفع فیلترینگ، 
مدافعــان اجرای قانون حجاب و عفاف ، صــدور فرمان حمله نظامی، اقدامات 
تنــش زا و تحریک آمیــز و... علیه دولت و وعده هــای  رئیس جمهور در مقابل 
خواست اکثریت  مردم آزاد اســت اما درخواست های رسمی و قانونی نهادهای 
مدنی مطابق اصل ۲۷ قانون اساسی جهت هماهنگی برگزاری تجمع برای طرح 
مطالبات و تحقق وعده های رئیس جمهوری و ســایر مطالبات به حق و قانونی 

بایگانی شده و بی پاسخ می ماند؟!
خواهشــمند است برای تحقق  وفاق ملی و به رسمیت شناختن حق منتقدان 
و سایر اقشــار، دستور فرمائید در اسرع وقت هماهنگی و اقدام مقتضی جهت 

بررسی و اجابت این درخواست ها صورت پذیرد.«

واکنش محمد مهاجری
 به سخنگوی دولت

محمد مهاجری فعال سیاســی اصولگرا به صحبت های اخیر فاطمه مهاجرانی 
سخنگوی دولت واکنش نشان داد.

محمد مهاجری فعال سیاســی اصولگرا، با انتشار ویدیویی از گفته های فاطمه 
مهاجرانی درباره رفع فیلترینگ در کانال تلگرامی خود خطاب به ســخنگوی 
دولت، نوشــت:»معنی وفاق این نیست که ۱۵ نفر بتوانند جلوی خواست ده ها 

میلیون ایرانی بایستند و دولت را زمینگیر یک موضوع ساده کنند.
راه حل بسیار ساده است. دستور تلفنی رئیس جمهور به وزیر ارتباطات و زدن 
کلید رفع فیلتر توســط او. بعدش آن ۱۵ عضو شورایعالی  فضای  مجازی بدوند 

دنبال پزشکیان.«

هشدار  برهانی 
به مدافعان قانون حجاب

محسن برهانی فعال سیاسی در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: یکی از ضربات 
هولناک به دولت صفوی که باعث شــکاف بین حکومت و مردم شد گیردادن 

بیجا به موضوع ساز و آواز در قهوه خانه های اصفهان بود.
محسن برهانی درمورد قانون عفاف و حجاب در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
»یکی از ضربات هولناک به دولت صفوی که باعث نارضایتی عمومی و شــکاف 
حکومت و مردم شــد، گیردادن بیجا به موضوع ســاز و آواز در قهوه خانه های 
اصفهان و ایستادن در برابر خواست عمومی به استناد شریعت و دین و مطالبات 

متدینّین بود.
بــه مدافعان  قانون حجاب توصیه می کنم آن مقطع تاریخی و آثار و تبعات آن 

مداخلات تحریک آمیز را بصورت دقیق مورد مطالعه قرار دهند.«

سوشیال

واکنش سخنگوی کمیسیون امنیت ملی 
مجلس به ادعای ترور رئیسی

ابراهیم رضایی در مورد ســقوط بالگرد شــهید رئیسی و 
همچنین نقــش آی پد در آن حادثه بــه ارائه توضیحاتی 

پرداخت.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، ابراهیم رضایی سخنگوی 
کمیســیون امنیت ملی در حاشــیه دیدار با مردم استان 
بوشهر درباره حاشیه های ایجاد شده درباره سقوط بالگرد 

شهید رئیسی واکنش نشان داد.
وی گفت: در ارتباط با سقوط بالگرد شهید رئیسی و مطلبی 
کــه یکی از همکاران ما گفتند، این موضوع پیش آمده در 
حوزه ما بوده اســت و تا آنجایی که بنده می دانم و اطلاع 
دارم اینکه عامل خارجی اقدام به ترور کرده باشــد، چنین 

موضوعی نبوده است.
رضایی تصریح کرد: ما به بیانیه ســتاد کل نیروهای مسلح 
رسیدیم و تا جایی هم که بنده سوار هلیکوپتر شدم، قبلًا 
یک بــار هدایت آن نوع هلیکوپترها بــدون جی پی اس، 
بدون وسایل موقعیت یاب هســت و اصطلاحا آنالوگ که 
سیستم های آن به دلیل امنیت بیشتر اینگونه است. بنده 
گزارشی ندیدم و نشنیدم که آی پد در آن هلیکوپتر استفاده 
شــده باشــد درحال حاضر این موضوع که گفتند تحقیق 

مجدد می شود و این را باید دنبال کرد.

ادامه حواشی ادعای نماینده تهران 
درباره نحوه شهادت رئیس جمهور فقید 

»صهیونیســت ها رئیســی را به شهادت رســاندند«؛ این 
گوشــه ای از ادعای کامران غضنفــری، نماینده تهران در 
مجلس شورای اســلامی بود که طی روزهای اخیر حاشیه 
ساز شــده اســت، ادعایی دقیقاً برخلاف آنچه در گزارش 

نهایی ستاد کل نیروهای مسلح آمده بود!
ادعای غضنفری به همین جا محدود نشد و واکنش هایی را 
به دنبال داشت، چنانچه محمد مهاجری از جمله چهره های 
سیاســی اصولگرا با تکیه بر پــرس و جو از اعضای کابینه 

دولت سیزدهم این ادعا را  رد می کند. 
نکته قابل توجه این اســت که در مجلس دوازدهم هیئت 
نظارت بر رفتار نمایندگان هنوز تشکیل نشده، بنابراین نامه 
مذکور اگر قرار باشد به مجلس برود خطاب به چه بخش و 
چه کسی نوشته خواهد شد؟ محسن زنگنه در پاسخ به این 
پرسش به خبرآنلاین می گوید از آنجایی که هیئت نظارت 
بــر رفتار نمایندگان به دلیل تغییــر و تحولات قانون این 
هیئت، هنوز در مجلس دوازدهم تشــکیل نشده، بنابراین 

اگر موردی باشد به هیئت رئیسه ارجاع داده می شود.
بی اطلاعی اعضای هیئت رئیســه در مورد نامه نیروهای 
مسلح منجر به پیگیری موضوع در گفتگو با غضنفری شد، 
اما او هم در این گفتگو با خبرگزاری خبرآنلاین نسبت به 

نامه مذکور اظهار بی اطلاعی کرد.
نامه از نیروهای مسلح؟ بی خبرم

عباس گودرزی، ســخنگوی هیئت رئیسه مجلس شورای 
اســلامی درباره اینکه آیا بابت صحبت های نماینده مردم 
تهــران درباره علت شــهادت مرحوم رئیســی، نامه ای از 
طرف ستاد نیروهای مسلح به هیئت رئیسه مجلس رسیده 
است؟، گفت: با توجه به اینکه بعد از بررسی و اتمام بودجه 
همکاران برای سرکشــی به حوزه انتخابیه رفتند، جلسه 
هیئت رئیسه برگزار نشده است. در حقیقت ما یکشنبه هر 
هفته جلسه هیئت رئیسه را برگزار می کنیم بنابراین بنده از 

چنین نامه ای بی اطلاع هستم.
گودرزی در  پاســخ به اینکه با توجه به اینکه صحبت های 
غضنفری حساسیت برانگیز بوده، هیئت رئیسه به این قضیه 
ورود پیدا خواهد کرد یا خیر، خاطرنشــان کرد: صحبتی 

نشده است.
 درباره نامه نیروهای مسلح بی اطلاع هستم

احمد نادری، عضو دیگر هیئت رئیســه مجلس شــورای 
اسلامی پیرامون این ادعا که نامه ای از ستاد کل نیروهای 
مسلح به مجلس درباره صحبت های غضنفری، ارسال شده، 
گفت: خبر ندارم. بــه دلیل اینکه نمایندگان این هفته در 
حــوزه انتخابیه هســتند و از طرفی آلودگی هوا اســت و 
تعطیلات رسمی شده، مجلس دورکار است، بنابراین بنده 

اطلاعی از موضوع ندارم.
وی در مــورد احتمال ورود هیئت رئیســه بــه اظهارات 
غضنفری تصریح کرد: ۳ شیفت درگیر بودجه بودیم، جلسه 
هیئت رئیسه را هم نداشتیم، هفته قبل هم که هفته بودجه 
بود، وقت نمی کردیم. در نتیجه جلســه هیئت رئیسه هم 

نداشتیم.
بعداً در مورد مستنداتم برای ترور رئیسی صحبت می کنم

کامــران غضنفری، نماینده نزدیک بــه جبهه پایداری در 
مجلس شورای اسلامی در گفتگو با خبرگزاری خبرآنلاین 
در پاسخ به اینکه بعد از اظهاراتی که در مورد شهید رئیسی 

داشتید، آیا تذکری به شما داده شد؟ گفت: خیر.
وی در مــورد اینکه آیــا در مورد ادعاهایی کــه درباره به 
شهادت رسیدن مرحوم رئیســی داشتید، مستنداتی هم 
دارید یا خیر، تصریح کرد: بعداً در این مورد صحبت می کنم.
غضنفری همچنین در واکنش به برخی اظهارات پیرامون 
اینکه ستاد کل نیروهای مسلح در حال تنظیم نامه ای در 
مورد این قضیه بوده و قرار اســت آن را به مجلس ارسال 
کند، خاطرنشــان کرد: من اطلاعی از این کار ندارم و اگر 

کاری کردند من اطلاع ندارم.
هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان هنوز تشکیل نشده است

محسن زنگنه، رئیس کمیسیون آئین نامه داخلی مجلس 
شــورای اســلامی نیز  در گفتگو با خبرگزاری خبرآنلاین 
درباره ارسال نامه به مجلس درباره اظهارات  نماینده تهران 
درخصوص شــهادت ابراهیم رئیسی، گفت: ما کمیسیون 
آئین نامه هســتیم و اگر نامه ای نوشته باشند احتمالاً به 
هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان می فرستند. اما از آنجایی 
که قانون هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان در مجلس تغییر 
کرد و هنوز نهایی و ابلاغ نشــده و ابتدا باید توسط شورای 
نگهبان تایید شــود، لذا فعلًا هیئت عالی نظارت بر رفتار 
نمایندگان تشکیل نشده، در نتیجه احتمالاً نامه را به هیئت 
رئیسه مجلس بفرستند، بنابراین در این مورد اطلاع ندارم.

وی در واکنش به اینکه از آنجایی که هیات نظارت بر رفتار 
نمایندگان تشــکیل نشده، این گمانه مطرح شده شده که 
امــکان دارد نامه مذکور به کمیســیون آئین نامه داخلی 
ارجاع داده شــود، اظهار کرد: خیر، احتمالاً آن را به هیئت 
رئیسه دادند و هیات رئیسه هم بلافاصله بعد از اینکه قانون 
مربوط به هیئت نظارت تصویب شود، انتخابات مربوط به 
هیات نظارت را برگزار می کند و احتمالاً موارد را بعداً ارجاع 

می دهند.

مجلس

اعلام  شــوبیری:  سیاسی-مانیا  گروه 
زمان ابلاغ قانون عفاف و حجاب  توسط 
رئیس مجلس موجی از نگرانی را نه تنها 
میان زنان و دختران، بلکه میان فعالان 

سیاسی و حقوقدانان ایجاد کرد. 
دولــت از همان ابتدا با اجرای قانون عفاف و 
حجاب مخالف بود و صحبت از اصلاح قانون 
می کرد، رئیس جمهور در مصاحبه تلویزیونی 
خود نیز از قابل اجرا نبودن این قانون سخن 

گفت. 
تا نهایتا خبر رســید شــورای عالی امنیت 
ملی اجرای ابلاغ قانون »عفاف و حجاب« را 
متوقف کرده اســت. چند روز پیش نیز علی 
شــکوری راد خبر داد که رئیس جمهور در 
گفت وگو با رهبری گفته است که نمی تواند 

قانون حجاب را ابلاغ و اجرا کند.
یکــی از منتقدان سرســخت قانون عفاف و 
حجاب از مجلس یازدهم، سکینه سادات پاد، 
دســتیار رئیس جمهور در پیگیری حقوق و 
آزادی های اجتماعی بود. او معتقد است که 
اساسا نیازی به قانون جدید در مقوله حجاب 
وجود نداشت و اگر به نظرات کارشناسی نه 
صرفا از یک طیف توجه می شد، سراغ قانون 
جدید نمی رفتند. پــاد در گفت وگو با مردم 
ســالاری از دلایل مخالفت خود با این قانون 
گفته است، در ادامه مشروح این گفت وگو را 

می خوانید: 
نیازی به قانون جدید 

در مقوله حجاب نداشتیم
ســکینه ســادات پاد، وکیل دادگستری و 
دســتیار رئیس جمهور در پیگیری حقوق و 
آزادی هــای اجتماعی در گفت و گو با مردم 
ســالاری با اشــاره به اینکه در مورد قانون 
حجاب موضع واحــدی از ابتدا در زمانی که 
مجلس یازدهم تصمیم گرفت اصل هشــتاد 
و پنجی اش کند داشــتم، گفت: در خصوص 

این موضوع معتقد بودم خلاف ضرورتی که 
در ایــن اصل آمده و اجازه قانونی به مجلس 
می دهد تا شان قانون گذاری خود را استثنائا 
واگذار کند در موضوع مهم حجاب عمل شد. 
پــاد با تاکید بــر اینکه ضــرورت مبتنی بر 
حساســیت اجتماعی و اتفاقــات نزدیک به 
نوشتن قانون حجاب اقتضا می کرد هشتاد و 
پنجی نشود، گفت: معتقدم اساسا نیازی به 
قانون جدید در مقوله حجاب نداشتیم چون 
در مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی بود و 
می بایست نظارت می شد و ترک فعل ها مورد 

مجازات واقع قرار می گرفتند.
وی افــزود: از جایگاه قانونی خــود از همه 
دســتگاه های مؤظف مطالبه کــردم در این 
زمینه گزارش عملکرد بدهند و آنچه دریافتم 
عدم اجرای قانون و یا فهم نادرست از آن بود.
دســتیار رئیس جمهور در پیگیری حقوق 
و آزادی هــای اجتماعی با اشــاره به اینکه 
می بایست قانون گذار بر اساس اصل حکمت 
و منبعث از شان نظارتی خود نخست سراغ 
متولیان امور فرهنگی و موظف در مصوبات 
شورای عالی انقلاب فرهنگی می رفت، یادآور 
شــد: اگر به نظرات کارشناســی نه صرفا از 
یک طیف توجه می شــد، سراغ قانون جدید 

نمی رفتند.
مجازات های این قانون انسان را 

نگران رعایت حکمت مقنن می کند
سکینه سادات پاد در ادامه با اشاره به اینکه 
البته لایحه ۱۵ ماده ای دوقوه در مجلس ۷۴ 
ماده شد و این اشکال بعدی من است، افزد: 
اساسا این حجم از تغییرات مجلس به لایحه 
دو قوه نگران کننده است و معتقدم از ماهیت 

لایحه به ماهیت طرح تغییر ژن داده است.
وی خاطر نشــان کرد: این جا حتما وظیفه 
جامعه حقوقی است تا این نازیبایی حقوقی 
را چاره سازی کنند و برای چنین خلاء و یا 

هرچیزی اسمش باشد پیشنهاد بدهند.
این وکیل دادگستری با تاکید بر اینکه لایحه 
حمایــت از خانواده از طریق ترویج حجاب و 
عفاف با حداقل ۳۷ مــاده از ۷۴ ماده فصل 
پنجم قانون در بــاب مجازات ها  پارادوکس 
دارد، اظهــار داشــت: گزاره هــای ترویج و 
فرهنــگ و حمایت همه بار فرهنگی دارند و 
مجازات های مندرج در این قانون کمی انسان 

را نگران رعایت حکمت مقنن می کند.
این قانون حجم زیادی 

ناراضی تراشی خواهد کرد
دســتیار رئیس جمهور در پیگیری حقوق 
و آزادی های اجتماعی یادآور شــد: ناظر به 
عرایض اولم اساسا در شرایطی که نهادهای 
متولی خوشبینانه تساهل کرده اند، مخاطبین 
قانون یعنی زنان نازنین ایرانی مجرم نیستند، 
دختران ما قربانی هســتند و خوب است در 
قانون گذاری اگر هم ضــرورت می بینیم از 
دریچه عدالت ترمیمی مقررات گذاری کنیم.

وی افزود: یعنی معتقدم در جامعه ناآماده که 
تارکین بزرگ فرهنگی مســوولیت مستقیم 
این بی آمادگی را داشــتند، این قانون حجم 
زیادی ناراضی تراشی و نیز انسجام بهم زنی 

خواهد کرد. 
پاد با تاکید بر اینکه متاســفانه گروهی هم 
خود صاحب پندار نظام سیاســی و کشــور 
اجازه تعقل و گفتگو نمی دهند، گفت: امثال 
من که بیشــترین مصاحبه ها و اظهار نظرها 
را داشــتم بیشترین فشــارها و توهین ها را 
هم متحمل شــدم، البته همه اینها بخشی 
از فرایند دردناک رســیدن به پیشــرفت و 

عقلانیت است.
راهکارهای حقوقی مواجهه با این 

قانون را به اطلاع 
رئیس جمهور رساندم

وی بــا بیان اینکه در تاریــخ ۸ مهر نامه ای 

تقدیم آقای رئیس جمهور کردم و با تحلیلی 
جامعه شناسانه راهکارهای حقوقی در نسبت 
و مواجهــه با این قانون را به اطلاع ایشــان 
رســاندم، گفت: مقام اجرا حتما باید خالی 
از ابهام باشــد که بتواند در عالی ترین سطح، 
تعامل با شــهروندان مجریِ خوبی باشــد،  
رئیس جمهور صادقانه گفتند ابهاماتی داریم 
من هم با ایشان موافق هستم، این قانون فردا 
روز برای قاضی و بازپرس و وکیل و شهروند 
هم شــأنیت قابل احترامی نخواهد داشت و 
حکایت هرکســی از ظن خود شــد یار من 
می شود. پاد خاطر نشان کرد این قانون پر از 
عبارات و اصطلاحات دارای تعاریف و تفاسیر 
متعدد است، از این جهت به عنوان یک وکیل 

نگران عدالت هستم.
وی در پاسخ به این ســوال که در مواجه با 
ایــن قانون باید چه کــرد، گفت: حتما باید 
از ظرفیت های قانونی و سیاســی توأمان در 

مواجهه با این قانون بهره برد. 
امنیت، مادر و ریشه تحقق

 سایر حقوق شهروندی است
پــاد با تاکید بر اینکه امنیت، مادر و ریشــه 
تحقق سایر حقوق شهروندی است، گفت: هر 
امکانی که آســیب به این حق بنیادین بزند 
قطعا ارزش گفتگــو و تاخیر در اجرا و حتی 

ایجاد نهاد و رویه قانونی جدید را دارد.
وی گفــت: آنچــه تا به الان به شــما گفتم 
حســب اعتقاد واقعی خــودم در احترام به 
رســانه به عنوان بازوی پرتوان تحقق اجرای 
خوب حقوق شهروندی و فعال کردن شاخک 
حاکمیت در مســایل و امور مربوط به مردم 
شریف و عزیز اســت، در واقع به عنوان یک 

وکیل حقوق خوان با شما مصاحبه می کنم.
ســکینه ســادات پاد در ادامه این گفت وگو 
اشــاره ای به موضوع فیلترینگ کرد و افزود: 
فیلترینــگ را قطعا ناقــض طیفی از حقوق 

شهروندی می دانم.
باید شیوه های حکمرانی مجازی را یاد بگیریم
وی با بیــان اینکه فیلترینگ موقت در همه 
دنیا مرسوم و عاقلانه است، گفت: فیلترینگ 
مستمر را که در بعضی سکوها بحث انسداد 
اســت نه فیلترینگ ناقض حق دسترسی به 
شغل انتخابی، حق بر معشیت شهروندان که 
در کسب و کارهای اینترنتی آسیب می بیند 
 و تحمیل هزینه فیلترشکن به سبد خانوار که 
منجر به  سبک شدن سبد تغذیه و سلامت 

مردم است، می دانم.
این وکیل دادگســتری با بیان اینکه حتما 
قائل بــه عقلانیت و قانون منــدی در بحث 
فضای مجازی هستم.، خاطر نشان کرد: باید 
شــیوه های حکمرانی مجازی را یاد بگیریم 
نه اینکه هزینه ندانســتن خــود را بر گرده 

شهروندان تحمیل کنیم.
وی یادآور شد: حکمرانی مجازی یک انتخاب 
نیست، یک ضرورت است. تا الان هم خیلی 
دیر شده؛ فیلترینگ مستمر یک پازل عاقلانه 
در حکمرانی مجازی نیســت، اتفاقا امنیت 
فرهنگی و زیست عفیفانه مردم ما را به خطر 

جدی انداخته است.

و  ملی  امنیت  کمیســیون  عضو  یک 
رئیس  آقای  سیاســت خارجی گفت: 
و من  کار خوبی کرده اســت  جمهور 
هم اگر جای رئیس جمهور بودم انصافاً 
قانون عفاف و حجاب را اجرا نمی کردم؛ 
چراکه قانون نباید برای جامعه مشکل زا 

باشد.
احمد بخشایش اردســتانی در گفت وگو با 
ایلنا، درباره این که مطرح شده است شورای 
عالی امنیت ملی به مسئله ابلاغ لایحه عفاف 
و حجاب ورود کرده اســت و رئیس جمهور 
هم درخواست ارســال یک لایحه اصلاحی 
را در این خصوص بــه مجلس دارد، گفت: 
قانون به این صورت اســت که  نمایندگان 
تصویبــش می کنند و شــورای نگهبان هم 
تائید می کند، رئیــس مجلس هم آن را به 
رئیس جمهور ابلاغ می کند، رئیس دولت هم 
آن را برای ۱۴ روز به روزنامه رسمی می دهد 
هنگامی که ۱۴ روز رد شد و اعتراضی روی 
آن از جنبه حقوقی نبود، ســپس به صورت 

رسمی به سراسر کشور ابلاغ می شود.
وقتی مجلس چیزی را قانون کند 
که مردم آن را نپذیرند، آن قانون 

لوث می شود
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی تاکید کرد: در لایحه عفاف و حجاب 
به دلیــل آن که مجلس بر مبنای اصل ۸۵ 
این مســئله را به کمیسیون فرهنگی داد تا 
آن را بررســی کند؛ البته اشــکال شرعی و 
قانونــی هم ندارد گاهــی اوقات مجلس در 
صحن چیزی را تصویــب نمی کند و طبق 
اصــل  ۸۵ آن را به کمیســیون می دهد؛ با 
توجه به این که احتمال داشــت این قانون 
دوقطبــی ایجاد کند و از ســوی دیگر هم 
قانون هم باید باورپذیر و اقناع کننده باشــد 
و این گونــه نباشــد که بر مــردم تحمیل 
شود، این کمیســیون تلاش کرد این ها را 

بررسی های خود لحاظ کند.
وی خاطرنشان کرد: حالت قانون این است 
که چیزی در مردم عرف باشد و بعد مجلس 
آن را قانون کند، اما وقتی مجلس چیزی را 
قانون کند که مــردم آن را نمی پذیرند، آن 

قانون لوث می شود.
یک دانشجوی پسر به من گفت شما 
وضعیت اقتصادی من را کمی خوب 

کن من چادر سر می کنم

اردســتانی ادامــه داد: باتوجه به ســابقه 
تاریخی، وضعیت معیشت و اقتصادی آقای 
رئیس جمهور فکر می کند این قانون شــاید 
نتوانــد در جامعه جا بیفتــد و یک مقدار 
مشــکلاتی ایجاد کند اینجا از شورای عالی 
امنیت ملی  می خواهد که یک بررسی انجام 
دهد که آیا صلاح اســت ایــن قانون اجرا و 
ابلاغ شود یا خیر. اینجاست که شورای عالی 
امنیت ملی به عنوان یک شورای بالادستی 
از لحاظ امنیتی وارد بحث  می شــود که آیا 
این قانون دوقطبــی ایجاد می کند یا خیر؟ 
عقلانیت در آن وجود دارد یا خیر؟ آیا باعث 
تعارض و دعوا می شــود؟ مثلا فرض کنید 
در تاکسی یک فردی نشسته است مقداری 
هم موی ســرش باز اســت راننده تاکسی 
چه گناهی دارد؟ یا مثلا در یک رســتورانی 
فردی رفته است که کم حجاب یا شل حجاب 
است حال این صاحب رستوران چه گناهی 
کرده اســت؟ باید تذکر دهد؟ چگونه تذکر 
دهد؟ این تذکرات گاهی ممکن است دعوا 
می شود! از طرفی دیگر امر به مروف و نهی 
از منکر بایســتی پذیرا باشد یعنی در شرع 
هم همین اســت که وقتی شما کسی را امر 
به معــروف و نهی از منکر می کنید حداقل 
بایــد به صورت نرم و آرام باشــد و احتمال 
تاثیر داشته باشد، چراکه اگر احتمال تاثیر 
نداشته باشد و بدانیم به یک فردی بگویید 
عکس العمل منفی نشــان می دهد، بی تاثیر 

است.
وی یادآور شد: به طور مثال من در کلاسم 
یک دانشــجوی پســر در مقطــع دکتری 
داشتم، گفت شما وضعیت اقتصادی من را 
کمی خوب کن من چادر سر می کنم و وسط 
خیابان می آیم، البته معنی اش این نیســت 
که آن آقا پســر چادر سرش کند مفهومش 

این است که باید قانون پذیرا باشد.
من هم اگر جای رئیس جمهور بودم 
انصافاً قانون عفاف و حجاب را اجرا 

نمی کردم
این نماینده مجلس شــورای اسلامی گفت: 
آقــای رئیس جمهور هــم کار خوبی کرده 
است و من هم اگر جای رئیس جمهور بودم 
انصافاً این قانون )عفــاف و حجاب( را اجرا 
نمی کردم؛ چراکــه قانون نباید برای جامعه 
مشکل زا باشــد. خیلی قوانین در قرآن در 
مورد حج، روزه و نمــاز داریم که همه هم 

واجب هســتند آیا از لحــاظ عمومی واجب 
است؟ فردی اســت یا نیست؟ این ها بحث 
عرفی، دینی و فقهی اســت به علما ارتباط 
دارد اما تا جایی که بــه ما ارتباط دارد، ما 
می خواهیم جامعه منسجم باشد و مشکلی 

برای آن به وجود نیاید.
تا حالا ندیده ام شرایط منطقه 

حساس نباشد
اردستانی درباره این که کارشناسان مطرح 
می کننــد در شــرایطی که منطقــه دارد 
آیــا لازم اســت درخصوص چنیــن قانون 
چالش برانگیــزی در جامعه صحبت شــود،  
گفت: ۴۵ ســال اســت از انقلاب گذشته و 
من تا حالا ندیده ام شرایط منطقه حساس 
نباشــد و همیشــه هــم بــرای جمهوری 
اســلامی ایران شرایط حســاس بوده است. 
نکته بعدی این اســت که شرایط منطقه به 
ما ربطی ندارد، ما کشور محکمی هستیم، ما 
مادر جبهه مقاومت هســتیم و دیگران به 
ما اتکا دارند، ما به دیگران اتکا نداشــتیم، 

مباحث ما بومی است.
به اندازه کافی خارجی ها برای ما 

مشکل ایجاد کرده اند، نباید خودمان 
هم مشکل ایجاد کنیم

وی ادامــه داد: ما پرقدرت هســتیم اما ما 
کاری نمی کنیم برای خودمان مشکل ایجاد 
کنیم. بــه اندازه کافــی خارجی ها برای ما 
مشکل ایجاد کرده اند، ما نباید خودمان هم 
مشــکل ایجاد کنیم. اما از یک طرف قانون 
باید اجرا شود اما از سوی دیگر نباید کاری 
کنیم قانون لوس شود مانند قانون ماهواره؛ 
مشاهده کردید که لوث شد. گفتند ماهواره 
نداشته باشید چقدر دیش هایی را که نیروی 

انتظامی می رفــت بالای پشــت بام ها جمع 
می کرد مگر موفق بودند؟ خیر.

چرا می خواهیم همه بحث ها را
با تنش جلو ببریم؟

این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی گفت: من پریروز با ماشین به سمت 
مجلس می رفتــم یک خانم دیــدم موتور 
دوچرخه ای خیلی خوبی داشــت بچه اش را 
هم سوار کرده بود،  جلوی موتورش هم هم 
سبد داشــت داخلش سبزی و خریدهایش 
را گذاشــته بود، چه اشکالی دارد این خانم 
که پوشش هم داشــت موتورسواری کند؟ 
ما ۴۰ ســال است که می گوییم خانم نباید 
موتورســواری و دوچرخه سواری کند؟ چه 
ربطــی دارد این ها باعث می شــود جامعه 
دچار تعارض و تنش شود. ۴۰ سال جلوی 
خانم ها گرفتند چرا سوار دوچرخه و موتور 
می شــوند؟ ۴۰ سال اســت می گویند چرا 
خانم ها باید وارد اســتادیوم شــوند؟ خب 
بشوند، چه اشکالی دارد؟ مگر شرعا اشکالی 
دارد؟ این چه بحثی اســت چرا می خواهیم 

همه بحث ها را با تنش جلو ببریم؟
قیمت دلار سر 

به آسمان گذاشته است
وی گفت: این ها چیزهای عرفی و عام است 
باید به ســطح جامعه نگاه کنیم. باید همه 
چیزمان با هم همخوانی داشته باشد از یک 
طرف معیشت را ســخت گرفتیم، دلار سر 
به آســمان گذاشته اســت آقای پزشکیان 
رهایش کرده اســت و دائم دارد قیمت دلار 
بالا می رود و باعث بالا رفتن تورم می شــود 
دائم بــه چیزهــای فرعی گیــر می دهیم 

مشخص است از جای دیگر بالا می زند.

سکینه سادات پاد در گفت وگو با »مردم سالاری«:

زنان ایرانی مجرم نیستند، دختران ما قربانی هستند
فیلترینگ مستمر یک پازل عاقلانه در حکمرانی مجازی نیست

بخشایش اردستانی:

من هم جای رئیس جمهور بودم قانون عفاف و حجاب را اجرا نمی  کردم




